
 رئيس سازمان غذا و دارو از ابطال مصوبه فروش آنلاين دارو خبر داد. 
 شهردار تهران با تأكيد بر اين موضوع كه مطالعات ساخت تراموا در 
تهران انجام شده است، گفت: ساخت تراموا بعد از طي مراحل قانوني در 

سال جاري آغاز مي شود. 
 سخنگوي ش��هرداري تهران گفت: افتتاح ايس��تگاه متروي »شهر 
پرند«، »ميدان كتاب« در خط 7، ايستگاه هاي »شهران«، »كوهسار« و 
»كن« در خط 6 و نيز آغاز عمليات اجرايي خط 10 مترو در نيمه نخست 

مهرماه محقق مي شود. 
 مدير كل دفتر خدمات تخصصي سازمان بيمه سلامت ايران گفت: 
خدمات توانبخش��ي مورد نياز بيماران خاص و صعب العلاج با پوشش 

بيمه اي صد در صد در مراكز دولتي ارائه مي شود. 
 وزير آموزش و پرورش با اشاره به صدور مجوز جذب 11 هزار مربي 
پرورشي در پاييز امسال، خطاب به رئيس جمهوري گفت: تقاضاي من 

افزودن اين تعداد به ۲۵ هزار نفر است. 
 مدير كل هماهنگي و ارتباطات فرهنگ��ي كميته امداد از برگزاري 
اردو هاي فرهنگ��ي و مهارتي براي بيش از 1۳ ه��زار دانش آموز تحت 

حمايت در تابستان امسال خبر داد. 
 فرمانده يگان حفاظت محيط زيس��ت كش��ور اظهار ك��رد: ميزان 

كشفيات حدود ۴۵ درصد نسبت به سال گذشته افزايش يافته است. 
 رئيس سازمان ملي مهاجرت گفت: چنانچه حمايت هاي مالي بيشتر 
از سوي سازمان ملل در سال ۲0۲۴ ميلادي به ايران تخصيص نيابد و 
همچنان نگاه تبعيض آميز و دوگانه جوامع بين المللي  در زمينه ميزباني 
از اتباع ادامه يابد، دنيا شاهد تغيير سياست هاي جمهوري اسلامي ايران 

در قبال اتباع خارجي خواهد بود. 
 رئيس س��ازمان مدارس و مراكز غيردولتي از ارتقاي توانمندسازي 

176 هزار نفر از معلمان مدارس غيردولتي براي اولين بار خبر داد. 
 رئيس كل دادگستري اس��تان تهران گفت: بيش از ۳ هزار قاضي از 

زندان هاي نه گانه استان تهران بازديد كردند. 

»نوجهان«
كاركارستاندهههشتاديها

همه چيز از 11 آبان پارسال شروع شد؛ از يك مأموريت! حتماً خاطرتان 
هست كه در ديدار سال گذش��ته مقام معظم رهبري با دانش آموزان، 
ايش��ان از نظم جديدي كه در دنيا در حال شكل گرفتن است، سخن 
گفتند. از ويژگي هاي آن شامل انزواي امريكا، انتقال قدرت از غرب به 
آسيا و گس��ترش منطق و محور مقاومت در جهان صحبت كردند و به 
ويژگي هاي ذاتي ايران ش��امل ظرفيت هاي طبيعي و نيروي انساني و 
بخصوص موقعيت جغرافيايي )ژئوپلتيك( كشورمان اشاره كردند و در  

آخر يك مأموريت به مخاطبان؛ بله دانش آموزان!
آقا فرمودند بروي��د ببينيد در اين نظم جديد، جايگاه ايران كجاس��ت  
و اين شد دغدغه 11 ماه گذشته ما در تش��كلي كه خود آقا فرمودند: 

تشكل امين. 
اولين س��ؤالي كه از ذهن ما گذش��ت اين بود كه چرا آقا اين مأموريت 
را به دانش آموزان دادند. در حال��ي كه يكي، دو ماه قبل و بعد از همين 
ديدار ايشان با دانشجويان، معلمان، هيئت دولت، نمايندگان مجلس 
و خيلي هاي ديگر جلسه داشتند، اما اين مأموريت را به دانش آموزاني 
كه قبلًا در ارديبهشت س��ال 1۳۹۵ به آنها درجه افسري جنگ نرم را 

داده بودند، ابلاغ كردند؟!
هر چه گشتيم و پرسيديم و همفكري كرديم، به چيزي جز اين نرسيديم 
كه اميد آقا براي به ثمر نشس��تن اين انقلاب، كسي غير از همين دهه 
هشتاديا نيس��ت و اتفاقاً امروز ی )11 آبان 1۴01( كه همه از خودي و 
دشمن فكر مي كنند دانش آموزان و دهه هش��تاديا از دست رفته اند و 
سرباز جنگ تركيبي در مدرسه، خانواده و جامعه شده اند، فرمانده اين 
جنگ بايد بيايد و تأكيد كند كه كورخوانده ايد! اينها سربازان ما هستند 

و امروز مأموريت جديدي براي آنها دارم. 
اين نتيجه سرآغاز تحولات بسياري در طراحي هاي بعضاً منفعلانه ما 
در محيط عمليات مدرسه و نقطه كانوني تصميم ما بر ورود فعال تر به 
مدارس بود كه مهم ترين جلوه آن در نمايش��گاه هاي مدرسه انقلاب 
در بهمن ماه سال 1۴01 خود را نش��ان داد و جالب اينكه دشمنان كه 
هيچ، خودمان هم باورمان نمي ش��د اين افسران دهه هشتادي چقدر 
آماده تشخيص و انجام مأموريت هاي سخت هستند. زماني كه در دوره 
آشوب پائيزی هيچ كس جرئت ورود به مدارس را نداشت، اين افسران 
جوان جنگ نرم كاري كردند كارستان و اتفاقاً توانستند با بهره گيري از 
ظرفيت دانش آموزان فضاي مدارس را براي صحبت از چرايي انقلاب، 

امروز انقلاب و فرداي انقلاب آماده كنند. 
و اما امروز و در تابس��تاني كه آخري��ن روزه��اي آن را طي مي كنيم، 
همين نوجوانان توانسته اند با شناخت دقيق محل عمليات و تشكيل 
كارگروه هاي چهارگانه به تفكيك برآمده از بيانات آقا، نقشه عملياتي 
براي پاس��خ به اين مأموريت طراحي كنند كه رسيديم به »نوجهان«. 
در نوجهان قرار اس��ت نوجوانان با هم به گفت وگ��و بپردازند و اين بار 
بزرگ ترها بنش��ينند و ببينند افس��ران جوان در اي��ن مأموريت چه 
كرده اند. شش نفر از دانش آموزان به نمايندگي از ۳00 دانش آموز عضو 
كارگروه هاي محتوايي، پاسخ مأموريت خود را با ديگر دانش آموزان و 

مسئولان به اشتراك خواهند گذاشت. 
در همين مجال، فرصت��ي نيز براي ديگر دانش آموزان در پيام رس��ان 
شاد ايجاد شده است تا با ش��ركت در پويش نوجهان، پاسخ خود را به 
اين مأموريت با ما شريك ش��وند. البته كار به اينجا ختم نخواهد شد 
و دانش آموزان در 6 هزار مدرس��ه از يكم تا س��يزدهم آبان ماه نقش��ه 
عملياتي خودشان را در نظم جديد جهان  با دانش آموزان مدرسه خود، 

به گفت وگو و تبادل نظر خواهند نشست. 
*معاون فرهنگي اتحاديه انجمن هاي اسلامي دانش آموزان

»خانواده محور برنامه هفتم توسعه است« محمدباقر 
قاليب�اف رئيس مجلس هفته گذش�ته در همايش 
نظاره جهش توليد دانش بنيان ب�ا بيان اين مطلب 
در خصوص جايگاه خانواده در برنامه هفتم توسعه 
خاطر نش�ان كرد كه »هر برنامه اي مخاطبي دارد، 
خانواده باي�د محور تمامي حركت هاي ما باش�د.« 
اين تأكيد بر توجه به موضوع خانواده اتفاقي مربوط 
به امروز يا ديروز نيس�ت و حداقل دهه  هاست كه 
رهبر معظم انق�لاب با توجه خاص به اين مس�ئله، 
خانواده س�الم را اساس پيش�رفت جامعه معرفي 
كرده اند. از جمله اين موارد در نشست انديشه هاي 
راهبردي سال 1390 بود كه ايش�ان اين مسئله را 
بار ديگر گوش�زد كردند و تأكيد داش�تند كه »در 
نگاه اسلام، خانواده پايه بسيار مهم و سلول اصلي 
جامعه اس�ت، به گون�ه اي كه ب�دون بهره مندي از 
خانواده ه�اي س�الم، س�رزنده و با نش�اط، امكان 
پيشرفت جامعه به ويژه پيشرفت فرهنگي وجود 
ندارد. « اكنون به همراه ارائه برنامه هفتم توس�عه 
به مجلس توس�ط دولت موضوع خانواده بار ديگر 
مورد توجه قرار گرفته و وعده ش�ده ت�ا اين بار در 
مورد اين دال مركزي توس�عه غفلت انجام نشود. 

فاطمه قاسم پور، يكي از نمايندگان كميسيون اجتماعي 
مجلس در كميسيون تلفيق لايحه برنامه هفتم توسعه 
پيش از اين در گفت  و گويي در خصوص مسئله خانواده 
در برنامه هفتم با اشاره به تأكيد سياست هاي كلي اين 
برنامه هفتم بر دو موض��وع تحكيم نهاد خانواده و رفع 
موانع رشد و ش��كوفايي زنان گفت: با همين رويكرد 
محورهاي اصل��ي برنامه در دو بخش زن��ان و خانواده 
شفاف و احكام مختلف حول اين محورها طراحي شد. 
قاسم پور همچنين با اشاره به رويكرد مجلس در فرآيند 
اصلاح بخش زنان و خان��واده لايحه دول��ت گفت: با 
توجه به اينكه در حوزه زنان در سياست گذاري هنوز 
نتوانسته ايم به اجماع حداكثري دست يابيم، سعي شد 
با اس��تفاده از ظرفيت حداكثري كارشناسي و تعريف 
فرآيندهايي، تا حد امكان مش��اركت كارشناس��ان را 
داشته باشيم و در تعامل با ايش��ان بتوانيم اين مسير 

را طي كنيم. 
اين عضو كميس��يون تلفيق برنامه هفتم توس��عه با 
بيان اينك��ه اصلاحاتي در لايحه متناس��ب با بند 1۵ 
سياس��ت هاي كلي برنامه هفتم صورت گرفت، افزود: 
زنان ما از ابتداي انقلاب اس��لامي تاكنون توانسته اند 
ظرفيت ها و استعدادهاي خود را در زمينه هاي مختلف 
به خصوص زمينه هاي پژوهش��ي، علمي، ورزش��ي و 
عرصه هاي ديگر تقويت كنند، منته��ا به اندازه اي كه 
زنان توانمند و تقويت شده اند، كمتر از اين توانمندي ها 
در اداره كش��ور استفاده شده اس��ت، بنابراين نيازمند 
رفع موانع و تس��هيل ش��رايط براي زنان هستيم، در 
همين راس��تا در اصلاح برنامه هفتم توسعه مواردي 
در بخش هايي نظير دانش بنيان، حمايت از تعاوني ها 
و كس��ب و كارهاي زنان، خانه هاي خ��لاق و نوآوري، 
زيرساخت هاي شتاب دهي نوآوري در نظر گرفته شد. 

وي با اش��اره به بخش خانواده در برنامه هفتم توسعه 
گفت: با توجه به اينكه در سياست هاي كلي برنامه هفتم 

بر تحكيم خانواده تأكيد شده است، با مشورت با جمع 
كارشناسي اصلاحاتي در بخش خانواده اعمال شد. در 
لايحه دولت موضوع زنان سرپرست خانوار به درستي 
مورد توجه قرار گرفته بود كه البت��ه اين ماده نيازمند 
بازنويسي و بازطراحي بود كه اين اقدام صورت گرفت. 
ضمن آنكه موضوعاتي نظير زنان روس��تايي و هويت 
دختران نوجوان نيز به احكام كميته اضافه شده است. 

اين عضو كميسيون اجتماعي مجلس شوراي اسلامي 
ادامه داد:  از سال گذش��ته در كميسيون اجتماعي در 
هر كدام از اين موارد در تعامل با كنشگران آن عرصه، 
دس��تگاه هاي مربوطه و كارشناس��ان طي فرآيندي 
متمركز نقاط چال��ش  و رويكرد مطل��وب مداخله را 
مش��خص كرديم و حكم آن تعريف شد. احكام نهايي 
در اين موضوعات مجدد با كارشناسان و كنشگران هر 

بخش مورد بازبيني قرار گرفت. 
وي با اشاره به ساختار حكمراني حوزه زنان و خانواده 
در برنامه هفت��م گفت: يكي ديگر از پيش��نهادات در 
برنامه ايجاد تغييراتي در ساختار مشاوران امور بانوان 
دس��تگاه ها و همچنين معاونت امور زن��ان و خانواده 
اس��ت. بايد س��اختار اجرايي مرتبط با ح��وزه زنان و 
خانواده تغييراتي داشته تا بتواند مأموريت هاي خود 

را به خوبي انجام دهد. 
عضو كميس��يون اجتماعي مجلس ش��وراي اسلامي 
افزود: پ��س از نهايي ش��دن پيش��نهادات اصلاحي و 
الحاقي كميته، اين پيشنهادات مجدد با جمع حدوداً 
100 نفره اي از كارشناس��ان حوزه زن��ان و خانواده و 
همچنين مراكز پژوهشي و دانشگاهي مرتبط به شور 
گذاشته شده اس��ت؛ نكات جمع آوري شده در كميته 

زنان و خانواده كميس��يون تلفيق برنامه هفتم توسعه 
مورد بررسي نهايي قرار خواهد گرفت و در پيشنهادات 

اصلاحي و الحاقي لحاظ خواهد شد. 

اكنون پس از بررس��ي بخش زي��ادي از برنامه هفتم 
توسعه و در شرايطي كه رئيس مجلس بار ديگر محور 
بودن خانواده در برنامه هفتم را مورد تأكيد قرار داده 
است، سيدكريم حسيني كه يكي ديگر از نمايندگان 
كميس��يون اجتماعي مجلس در كميسيون تلفيق 
لايحه برنامه هفتم توسعه است، طي گفت  وگويي با 
»جوان« اقدامات انجام ش��ده را در اين حوزه تشريح 

كرده است. 
آق�اي قاليب�اف ب�ار ديگ�ر خان�واده را 
مخاطب برنامه هفتم توس�عه دانس�تند 
در اين خصوص در كميس�يون اجتماعي 
مجلس و همين طور كميسيون تلفيق چه 

برنامه ريزي انجام شده است؟
در خصوص بحث خانواده، مقام زن و بحث جمعيت ما 
سال گذشته يكسري از قوانين را در مجلس داشتيم 

كه كميس��يون اجتماعي آنها را آماده كرد، به صحن 
علني آورد و به تصويب نمايندگان مجلس رسيد. اين 
قوانين مبنايي براي برنامه هفتم شد و در برنامه هفتم 
هم كميته مجزايي تشكيل ش��د. يعني به رغم اينكه 
معمولاً كميته ها براساس كميسيون هاي تخصصي 
تشكيل مي  ش��وند، كميته خانواده، جمعيت و زنان 
تشكيل شد و اين كميته از نقطه نظرات صاحب  نظران 
به ويژه مراجع ذيربط به همراه نظرات ساير نمايندگان، 
كميسيون هاي تخصصي مجلس، مركز پژوهش ها و 
افراد خبره اس��تفاده كرد. به خصوص جلسات مكرر  
و زيادي را قبل از كميس��يون تلفيق و  حين تشكيل 
كميسيون تلفيق داشتيم كه در اين خصوص هم دو 
تن از همكاران كميسيون اجتماعي كه از جامعه زنان 
نيز هستند مسئوليت اين كميته را برعهده گرفتند 
و موضوع اصلي و بنياني اين نشس��ت ها را بحث های 
خانواده قرار دادند. قطعاً در بررسي  هايي كه در صحن 
انجام مي  شود نيز اين امر مورد توجه قرار خواهد گرفت 
و سعي شده هم براي تحكيم بنيان خانواده، هم تكريم 
مقام زن و هم اينكه بتوانيم قوانين و موادي را در برنامه 
هفتم داشته باشيم كه اساس كار و برنامه هاي بعدي 

دولت ها در اين خصوص باشد، چاره  انديشي كنيم. 
از نظر آماري و كميتي قرار است چه اتفاقي 

در حوزه خانواده بيفتد؟
در بررس��ي برنامه هفت��م معمولاً كليات��ي از مطالب 
مختلف گفته مي  ش��ود و در اين خصوص نيز كليات 
گفته  شده است. اينكه بخواهيم همه موارد مربوط به 
كانون خانواده را در برنامه هفتم داشته باشيم، قطعاً به 

اين شكل نيست. 

بالاخ�ره قرار اس�ت توس�عه اي در بحث 
خانواده اتفاق بيفتد، بر اين اس�اس قرار 
اس�ت خانواده طي برنامه از كج�ا به كجا 

برسد؟
در بررسي مواد برنامه هفتم مقرر ش��د در هر حوزه اي 
وزارتخانه مربوط و در كليت قضيه دولت دستورالعمل هاي 
مربوط به اين مطلب را ارائه دهد. معمول كار هم اين است 
كه طي بررسي برنامه هفتم براي مصوباتي كه براي برنامه 
هفتم وجود دارد، دو مطلب را مدنظر داشته باشيم؛ اولاً 
اينكه يك برنامه زماني در برنامه هفتم مشخص شود كه تا 
چه سالي مي  خواهيم به چه اهدافي برسيم و بعد از آن هم 
ضمانت اجرا داشته باشيم. ضمانت اجرا هم به اين شكل 
باشد كه اگر قرار است اين برنامه ها اجرا شود چه نهادها، 
دستگاه هاي اجرايي و وزارتخانه اي مسئول هستند و اگر 
اين كار نشد چه برخوردي با چه كسي كه اين وظيفه را 
داشته بشود، اين برخورد با وزارتخانه، دستگاه اجرايي 
يا هر كس يا جايي اس��ت كه وظيفه برعهده او گذاشته 
شده است.  ايراد و آس��يب اصلي كه معمولاً به قوانين و 
مصوبات وارد مي  ش��ود، اين اس��ت كه مسئول يك كار 
مشخص نمي  شود و همچنين معلوم نيست اگر مشخص 
شد و انجام نداد چه برخوردي با او  و چه مؤاخذه اي بايد 
انجام شود، يا اينكه اگر هم قرار است انجام شود در چه 

فاصله زماني با اينها بايد انجام شود. 
اشاره كرديد با مركز پژوهش هاي مجلس 
و برخي ديگ�ر از نهاده�اي مطالعاتي هم 
بحث  هايي داش�تيد، پيشنهاداتي از آنها 

نيز دريافت كرديد؟
معمول بررس��ي برنامه هفتم اين ب��وده كه كميته 
تخصصي كه از طرف كميس��يون اجتماعي اس��ت 
از چند طريق اي��ن مهم را انجام مي  دهد. يكس��ري 
پيشنهادات را به كميس��يون اجتماعي مي  دهند و 
كميسيون اجتماعي هم به عنوان كميسيون تخصصي 
بررسي مي  كند و به كميته ارجاع مي  دهد، يكسري 
پيشنهادات هم هس��ت كه يا در جلسات كميسيون 
يا در جلساتي كه كميته با صاحبنظران دارد، گرفته 
مي  ش��ود، اين صاحبنظران از مراكز دانش��گاهي يا 
تشكل هاي زناني هستند كه در جامعه فعاليت دارند، 
همچنين نمايندگان نيز اين پيشنهادات را مي  دهند يا 
مركز پژوهش هاي به عنوان يكي از طرف هاي مشورت 
نظرات خود را ارائه مي  دهد، ول��ي مصوبه نهايي در 
كميسيون تلفيق انجام مي  شود كه الان براي ارائه به 

صحن علني آماده شده است. 
دولت اعت�راض دارد كه بخ�ش زيادي از 
لايحه برنامه هفتم توسط كميسيون تلفيق 
مجلس عوض شده اس�ت، آي�ا در بخش 

خانواده نيز تغييراتي اتفاق افتاده است؟
من جزئيات تغيي��رات را نمي  توان��م الان ارائه دهم و 
دم دستم نيست، ولي ما در هر موضوعي از جمله اين 
موضوع يكسري از تغييرات را با توجه به منافع كشور و 
نقطه نظرات صاحبنظران داشته  ايم، اصلًا فلسفه اينكه 
برنامه از دولت به مجلس ارائه مي  شود، اين است كه اگر 
تغيير و اصلاح بايد انجام شود يا تكمله اي براي آن ماده 
يا قانون هست، در مجلس انجام شود و اين براي همه 

قوانين معمول است. 

پرستاران معتقدند قانون تعرفه گذاري خدمات پرستاري با تبعيض و به  صورت ناقص اجرا مي شود

پرستارانناراضيازتعرفهبازي!

خانواده،دالمركزيبرنامههفتمتوسعهاست
رويكردهاي اجتماعي برنامه هفتم توسعه در گفت  و  گوي »جوان« با عضو كميسيون تلفيق مجلس

اجراي قان�ون تعرفه گ�ذاري خدمات پرس�تاري را 
بدون شك بايد يكي از پر چالش ترين قوانين حوزه 
س�لامت دانس�ت؛ قانوني كه از س�ال 86 ب�ر زمين 
مانده بود تا س�رانجام با پيگيري هاي چندين باره و 
مطالبه گري رهب�ر معظم انقلاب بالاخ�ره در دولت 
سيزدهم اجرايي شد، اما اگر پاي درد   دل پرستاران 
بنش�نيد متوجه خواهيد ش�د آنچه در حال حاضر 
تحت عنوان قانون تعرفه گذاري اجرايي مي ش�ود با 
انتظارات جامعه پرستاري فاصله اي معنادار دارد. از 
سوي ديگر صحبت هاي پرستاران در شهرستان ها 
حكاي�ت از آن دارد ك�ه بي�ن پرس�تاران تهراني و 
پرستاران شهرستاني در پرداخت كارانه هاي طرح 
تعرفه گذاري تبعيضي جدي وج�ود دارد؛ نمونه اش 
پرستاران چند بيمارس�تان اصفهان كه در خصوص 
كارانه هاي ناچيز و تبعيض آميز خود اعتراض دارند 
و اين اعت�راض را به ط�رق مختلف بي�ان كرده اند. 
قان�ون تعرفه گ�ذاري خدم�ات پرس�تاري اج�را 
ش�د، اما آنچ�ه در ح�ال حاض�ر اجرايي مي ش�ود، 
همچن�ان نتوانس�ته اي�ن گ�روه را راض�ي كن�د!

محمد ش��ريفي مقدم، دبير كل خانه پرستار به دفعات 
نسبت به تعرفه گذاري غيركارشناس��ي ابراز نارضايتي 
كرده و معتقد است: اين طرح را از آذرماه سال گذشته به 
صورت نسنجيده آماده كرده بودند و قصد داشتند آن را به 

جامعه پرستاري كشور تحميل كنند. 
  دلايل نارضايتي پرستاران

طبق توضيحات شريفي مقدم طرحي كه براي تعرفه هاي 
پرستاري ارائه داده اند، مبتني بر تخت بيمارستاني است 
در حال��ي كه تعرفه گ��ذاري خدمات تمام��ي گروه ها 
براساس مدل في فور سرويس است. طبق مدل جديد 
تعرفه گذاري خدمات پرس��تاري، ارزش تمام خدمات 
يك بيمار از گروه پرستاري در طول ۲۴ ساعت ۹0 هزار 
تومان است و اكنون با رش��د ۳0 درصدي، 1۲0 هزار 
تومان مي ش��ود. نكته قابل تأمل اينكه رقم 1۲0 هزار 
تومان به جيب پرستار نمي رود، بلكه بيمه به بيمارستان 
واريز و بيمارس��تان 1۴ درص��د آن را بابت فوريت ها و 

مسائل آموزشي كسر و 10 درصد هم به منظور ماليات 
كس��ر می كند. به اين ترتيب حدود ۹0 هزار تومان به 
پرستار قرار  مي رسد كه اين مبلغ هم بين سه پرستار 
تقسيم مي ش��ود. بنابراين آنچه تحت عنوان رشد ۳0 
درصدي ارزش نسبي خدمات پرستاري مطرح شده، 
صرفاً بازي با كلمات اس��ت، چون ارزش خدمت گروه 
پرستاري براي يك بيمار در طول ۲۴ ساعت به اندازه 
ويزيت يك پزشك هم نيست و  اي كاش تعرفه گذاري را 

به اين شيوه اجرا نمي كردند. 
دبير كل خانه پرس��تار در گفت وگو با »ج��وان« درباره 
تحقق مطالبات پرستاران مي گويد: »مدل هاي مختلفي 
براي اجراي طرح تعرفه گذاري پيشنهاد شد، اما در نهايت 
به دليل ايرادات جدي بنا شد تا كارانه قبلي هر پرستار 
ضربدر ۲/۲ ش��ود. بر اين اساس پرستاري كه ۳ ميليون 
تومان كارانه مي گرفت، با اجراي اي��ن طرح 7 ميليون 
تومان كارانه خواهد گرفت، اما يك پرستار شهرستاني كه 
۳00هزار تومان كارانه مي گرفت با اجراي اين طرح كمتر 

از يك ميليون تومان كارانه خواهد گرفت!«
 به گفته وي از س��وي ديگر قانون تعرفه گ��ذاري براي 
تمام پرستاران در بخش دولتي، بخش خصوصي تأمين 
اجتماعي و نيرو هاي مسلح بوده است، اما در حال حاضر 
فقط بخش��ي كه كارانه هاي جديد و بر مبن��اي قانون 
تعرفه گذاري تازه را دريافت كرده اند، پرس��تاران بخش 
دولتي هستند كه در بين آنها هم به يكي كارانه مطابق اين 
قانون جديد را داده و به يكي نداده اند. آنهايي هم كه كارانه 
را دريافت كرده اند با تفاوت و تبعيض است. آن طور كه 
رئيس خانه پرستار مي گويد، البته اجراي اين طرح باعث 

افزايش جدي كارانه مديران پرستاري شده است. 
  اعتراض و اعتصاب 

همين تبعيض هاي كارانه اي هم موجب بروز اعتراضاتي 
در نقاط مختلف كشور شده است. بيمارستان الزاهراي 
اصفهان يكي از بيمارستان هايي است كه پرستارانش به 

اين تبعيض ها معترضند و حتي اعتصاب هم كرده اند ! 
يكي از پرستاران اين بيمارستان در اين باره به »جوان «  
مي گويد: » در بيمارس��تان الزهرا قرار بود به عنوان حق 
كرونا ۵0 درصد روي حقوق ما اضافه مي شود. هر چند 

اين اتفاق افتاد، اما در واقع اين بدهي 10 س��ال قبل ما 
بود!« وي در توضيح اعتراضش به كارانه هاي تعرفه گذاري 
اينگونه توضيح مي دهد: » تعرفه گ��ذاري در واقع تعرفه 
كدهايي است كه به ازاي خدمات به بيماران ارائه مي شود. 
از كنترل علائم حياتي تا سوند گذاري همه اينها كد دارد. 
يعني به ازاي هر خدمتي بر اس��اس عملكرد، تعرفه اي 
تعلق مي گيرد. بر اس��اس قانون تعرفه گذاري از 1۴01، 
سال گذشته ۲ ميليون تومان به حساب اين پرستار واريز 
شده اما ظاهراً اجراي قانون تعرفه گذاري بيشتر به نفع 

پزشكان و مديريت ها بوده  است. 
اين پرستار اصفهاني مي گويد: » 18 درصد از تعرفه ما را به 
اداري دادند كه تعرفه ها را براي ما ثبت كنند! كارگزيني 
گفته بود به ش��رطي ما اين را به پرس��نل مي دهيم كه 

18درصد به حساب ما برود.«
طبق توضيحات وي امسال هم قرار بود تعرفه يك ساله 
را به پرس��تاران پرداخت كنند، اما به برخي اصلًا پولي 

پرداخت نشد و به برخي ديگر مبالغ بسيار كم. 
اين پرستار از تبعيض ميان پرداختي پرستاران تهراني 
و شهرس��تاني مي گويد و مي افزايد: » در تهران از۴۵ تا 
70ميليون توم��ان كارانه بابت قان��ون تعرفه گذاري به 
پرسنل داده اند. طبق قانون كف پرداخت ها بايد ماهي 

۴ميليون باشد، اما قانون را به گونه اي دستكاري كرده اند 
كه به من كه پرس��تار ريكاوري اتاق عمل هستم، اصلًا 
كارانه اي تعلق نگرفته است و سقف پرداختي به پرستاران 

بيمارستان ما ۳0 ميليون بود.«
وي مي افزايد: »م��ا با چالش هاي متع��ددي مواجهيم؛ 
اضافه كاري، ش��يفت، اضافه كاري اجب��اري !  اوضاع به 
گونه اي است كه شركتي ها ظرف يكي، دو ماه مي روند و 

مني كه ۲۴سال سابقه دارم هم مي خواهم بروم.« 
به جز بيمارس��تان الزهرا، در  بيمارستان هاي ديگر هم 
همين نارضايتي ها وجود دارد؛  پرستاران بيمارستان هاي 

سيد الشهدا و كاشاني هم ناراضي اند. 
اين پرستار تأكيد مي كند:  » در كل دنيا كادر درمان از 
ماليات معافند، اما ما معاف نيستيم. اضافه كار و كارانه 
در فيش حقوقي درج نشده است، اما موقع پرداخت با 
هم جمع  و ماليات از ما كم مي كنند. آنها را روي فيش 
حقوق��ي نمي گذارند تا حداقل براي بازنشس��تگي ما 
محاسبه شود. اگر اتاق عمل نباشد، جراحي  آي سي يوي 
جراحي وجود ندارد، ما در  ريس��ك پذير ترين بخش 
هستيم و بخش ريكاوري تا مريض استيبل شود پروسه 
تشنج آوري براي كادر اس��ت، اما به ما كارانه اي تعلق 

نگرفته است.«

  تقصير سازمان هاي بيمه گر است
آرش نجيمي، مدير روابط عمومي دانشگاه علوم پزشكي 
اصفهان درباره معوق��ات كاركنان بيمارس��تان الزهرا 
مي گويد: » متأس��فانه مطالبات انباشت شده از سال ۹6 
است كه حجم بسيار بالايي را شامل مي شود كه مربوط به 

سازمان هاي بيمه گر است.«
وي البته وعده مي دهد: » مسئولان در تلاش هستند تا 
بدون ايجاد خللي در روند فعاليت كاركنان بيمارستان 
كارانه آنها پرداخت ش��ود تا مش��كلات به وجود آمده 

مرتفع شود.«
طبق آخرين دستورالعمل پرداخت كارانه پرستاران بر 
مبناي آيين نامه اجرايي قان��ون تعرفه گذاري خدمات 
پرستاري مصوب ۹ مرداد 1۴00 از ابتداي سال 1۴0۲ 
پرداخت مي ش��ود. اين دس��تورالعمل در شش فصل، 
هفت ماده و 18 تبصره تدوين شده و بر مبناي آن كارانه 
پرستاران بر اس��اس امتيازهاي كمي و كيفي عملكرد 

فردي محاسبه مي شود. 
بر اساس اين دستورالعمل كارانه پرستاران شامل كادر 
پرس��تاري اعم از پرستار،  ماما، هوش��بري، اتاق عمل و 
همه گروه هاي وابس��ته مانند بهيار، كمك بهيار، كمك 
پرستار)همه مقاطع( در مراكز درماني دولتي، جراحي 
محدود و درمانگاه هاي عمومي،  تخصصي و فوق تخصصي 

اجرا مي شود. 
امتيازهاي غير عملكردي گروه پرستاري براي دريافت 
كارانه ش��امل امتياز مدرك تحصيل��ي و امتياز بخش 
است و امتياز عملكردي نيز شامل امتياز كيفي و كمي 
است. امتياز كمي هر فرد توسط مسئول مستقيم تعيين 

مي شود. 
امتياز عملكرد كيفي عددي بين صفر تا 1/۳ است كه بر 
اساس كيفيت عملكرد در ساعات حضور، رضايتمندي 
بيماران و همراهان، مس��ئوليت پذيري، مش��اركت در 
برنامه هاي نظام سلامت و رضايتمندي مسئولان تعيين 

مي شود. 
امتياز كمي نيز از ضرب تعداد بيماران/جلسات و دقايق 
خدمات ارائه شده هر فرد با توجه به سطح مراقبتي و ترياژ 

تعيين مي شود و عددي بين صفر تا 1/۳ است. 

سجاد آذري
  گفت  و  گو

حسین سروقامت

اصغر توفيقي به س�الن شس�ت و ش�وي پنبه رفت و خاطرات 
گذشته در او زنده شد. اپراتور با ديدن مدير عامل شركت باند 
و گاز و پنبه كاوه س�ري تكان داد و گفت آقا يادتان هس�ت. . . 
زمان جنگ، 6 صبح يك روز برفي به سالن توليد آمديد و از من 
پرسيديد چه خبر؟ گفتم امروز كارگر دستگاه خشك كن پيغام 

داده  نمي تواند سر كار بيايد. 
شما از سالن خارج ش�ديد، با لباس كار برگشتيد و گفتيد من 
امروز كارگر خشك كن. . . و ش�روع به كار كرديد. ظهر هم بعد 
از صرف غ�ذاي همه كارگران، از من اجازه خواس�تيد كه براي 

ناهار برويد. 
دس�تپاچگي مرا ديديد و گفتيد امروز شما رئيس من هستيد 
و بايد اج�ازه بگيرم. م�ن آن روز از ش�ما آموختم ك�ه ما يك 
خانواده ايم. . . رعايت سلس�له مراتب، همكاري و كار گروهي، 

نظم و صميميت و احترام به مافوق را آموختم. 
دوستان! از اين دست مردمان هنوز هستند؟!
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زهرا چيذري 
  گزارش

وحید عظیمي* 


